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HOCHSCHULE FÜR TECHNIK UND WIRTSCHAFT BERLIN 
 

Erste Ordnung zur Änderung der Studien- und Prüfungsordnung 
für den weiterbildenden Masterstudiengang 

Project Management and Data Science 
 

im Berliner Institut für Akademische Weiterbildung vom 26. April 2017 

 

Auf Grund von § 17 Abs. 1 Nr. 1 der Neufassung der Satzung der Hochschule für Technik und 
Wirtschaft Berlin (HTW Berlin) zu Abweichungen von Bestimmungen des Berliner Hochschul-
gesetzes (AMBl. HTW Berlin Nr. 29/09) in Verbindung mit § 31 des Gesetzes über die Hoch-
schulen im Land Berlin (Berliner Hochschulgesetz - BerlHG) in der Fassung der Bekanntma-
chung vom 26. Juli 2011 (GVBl. S. 378) hat der Institutsrat des Berliner Institut für Akademi-
sche Weiterbildung der Hochschule für Technik und Wirtschaft Berlin (HTW Berlin) am 26. 
April 2017 die Erste Ordnung zur Änderung der Studien- und Prüfungsordnung für den weiter-
bildenden Masterstudiengang Project Management and Data Science vom 5. Januar 2016 
(AMBl. HTW Berlin Nr. 15/16) beschlossen1: 

 

 

Artikel 1 

Nr. 1 

Diese Ordnung gilt für alle Studierenden des weiterbildenden Masterstudiengangs Project Ma-
nagement and Data Science. 

 

Nr. 2 

Anlage 1 Studienplanübersicht 
a) 1. Semester 

Die Zeilen 5 und 6 werden ersetzt durch: 
 

„MPMD
1.4 

Elective Module 1 WP Siehe 
Tabelle 

WP-
Module 

2 
oder 

4 

5 2a - - 

 Summe Semester   
18 

oder 
20 

30“    

 

b) 3. Semester 
In der Zeile 2 Spalte 4 wird der Text ersetzt durch: „PCÜ“. Der Text in Spalte 8 wird gestri-
chen. 
In der Zeile 4 Spalte 7 wird der Text ersetzt durch: „2a“. Der Text in Spalte 9 wird gestri-
chen. 
 
 
 
 
 
 

                                            
1 Bestätigt durch die Hochschulleitung der Hochschule für Technik und Wirtschaft Berlin am 31. Mai 2017. 
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Die Zeilen 5 und 6 werden ersetzt durch: 
 

“MPMD 
3.4 

Elective Module 2 WP Siehe 
Tabelle 

WP-
Module 

2 
oder 

4 

5 2a - -  

 Summe Semester 
  14 

oder 
16 

30”    

 

c) 4. Semester 
In der Zeile 4 Spalte 5 wird der Text ersetzt durch „54 oder 56“. 

 
d) Erläuterungen 

Der Text „LPr  Laborpraktikum“ wird ersetzt durch „PCÜ  PC-Übung“. 
 
e) Angebote für die Wahlpflichtmodule MPMD 1.4 und MPMD 3.4 

Die Zeile 4 der Tabelle wird ersetzt durch: 
 

„MPMD 
WP 3 

Technology Management PS 2 5 2a - -“ 

 

Nr. 3 

Anlage 2 

Nach den Lernergebnissen und Kompetenzen für das Modul „MPMD 3.3 Practical Data Gover-
nance, Data Security and Regulatory Compliance“ werden die Lernergebnisse und Kompeten-
zen für das Modul „MPMD 4 Master’s Thesis and Final Oral Examination“ eingefügt. 

 

„Modulbezeichnung MPMD 4 Master’s Thesis and Final Oral Examination 

Lernergebnis und 
Kompetenzen 

Die Studierenden sind in der Lage, ein Forschungsprojekt eigenständig zu ent-
wickeln. Die Masterarbeit entspricht den wissenschaftlichen Standards. 
Die Studierenden sind in der Lage, die vorläufigen Forschungsfragen ihrer 
Masterarbeit zu entwickeln und angemessene Forschungsliteratur zu nutzen 
sowie Forschungsmethoden zu bestimmen. Sie präsentieren das Thema ihrer 
Masterarbeit im Kolloquium, wobei sie die leitenden Forschungsfragen, metho-
dischen Ansätze und die Sekundärliteratur diskutieren.“ 

 

Artikel 2 

 

Diese Ordnung tritt am Tage nach ihrer Veröffentlichung im Amtlichen Mitteilungsblatt der 
HTW Berlin mit Wirkung vom 1. Oktober 2017 in Kraft. 
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HOCHSCHULE FÜR TECHNIK UND WIRTSCHAFT BERLIN            
(UNIVERSITY OF APPLIED SCIENCES) 

 

First Amendment to the Study and Examination Regulations 
for the further education Master’s programme 

Project Management and Data Science 
 

at the Berlin Institute for Advanced Higher Education from 26th of April 2017 

 

On the basis of § 17, section 1, no. 1 of the new edition of the Articles of the Hochschule für 
Technik und Wirtschaft Berlin (University of Applied Science) (henceforth referred to as HTW 
Berlin) regarding deviations from the regulations set out in the Berlin Higher Education Act 
(Berliner Hochschulgesetz, henceforth abbreviated to ‘BerlHG’) (HTW Berlin Official Infor-
mation Circular No. 29/09) in connection with § 31 of the BerlHG in the edition from the 26th 
of July 2011 (Law and Official Gazette p. 378), the Institute Council of the Berlin Institute for 
Advanced Higher Education at HTW Berlin published the following First Amendment to the 
Study and Examination Regulations for the Project Management and Data Science Master’s 
programme from the 5th of January 2016 on 26th of April 2017 (HTW Berlin Official Infor-
mation Circular No. 15/16)2: 

 

 

Article 1 

No. 1 

These regulations apply for all students enrolled on the Master’s programme Project Manage-
ment and Data Science. 

 

No. 2 

Annex 1 Programme Overview 
a) Semester 1 

Lines 5 and 6 are replaced with: 
 

“MPMD
1.4 

Elective Module 1 EM See 
elective 
mod-
ules 
table 

2 or 
4 

5 2a - - 

 Total per semester   18 or 
20 30”    

 

b) Semester 3 
The text in line 2, column 4 is replaced with: "PCA" The text in column 8 is removed. 
The text in line 4, column 7 is replaced with: "2a". The text in column 9 is removed. 
 
 
 
 
 
 

                                            
2 Confirmed by the University Board of the Hochschule für Technik und Wirtschaft Berlin on 31st of May 2017. 
(Only the original German version is binding.) 
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Lines 5 and 6 are replaced by: 
 

“MPMD 
3.4 

Elective Module 2 EM See 
elective 
mod-
ules 
table 

2 or 
4 

5 2a - -  

 Total per semester   14 or 
16 

30”    

 

c) Semester 4 
The text in line 4, column 5 is replaced with "54 or 56". 

 
d) Legend 

The text "LInt Laboratory internship" is replaced with "PCA  PC Activities". 
 
e) Elective module options MPMD 1.4 and MPMD 3.4 

Line 4 of the table is replaced with: 
 

“MPMD 
WP 3 

Technology Management PS 2 5 2a - -” 

 

No. 3 

Annex 2 

The learning outcomes and competences for the module "MPMD 4 Master’s Thesis and Final 
Oral Examination" are inserted after the learning outcomes and competences for the module 
"MPMD 3.3 Practical Data Governance, Data Security and Regulatory Compliance". 

 

“Module designa-
tion 

MPMD 4 Master’s Thesis and Final Oral Examination 

Learning outcomes 
competences 

Students are capable of independently developing a research project and im-
plementing this in the form of a Master’s thesis. The thesis complies with aca-
demic standards. 
Students are able to formulate the preliminary research questions for their 
Master’s thesis, review appropriate literature and set out research methods. 
They present the topic of their Master’s thesis in an oral examination where 
the key research questions, methodological approaches and secondary litera-
ture are discussed.” 

 

Article 2 

 

This document comes into force on the day after its publication in the Official Information 
Circular of HTW Berlin with effect from the 1st of October 2017. 

 

 
 
 
 
 
 
 


